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	Abstract

	В работе приводятся подробные обобщен​ные данные по стереостроению замещенных трициклических оксазологидрохинолинов и оксазиногидрохинолинов. С помощью спек​трометрии ЯМР 1Н и 13С установлены тип сочленения конденсированных циклов, пространственное расположение заместителей, приведены спектральные характери​стики соединений.
	The paper presents the detailed aggregated data on stereostructure of substituted tricyclic oxazolohydroquinolines and oxazinohydroquinolines. The type of connec​tion of condensed cycles, the spatial location of the substituents established using the 1H and 13C NMR spectrometry. The spectral characteristics of the compounds are given.
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	Аннотация
	Abstract

	Определены технологические параметры процесса получения

3,4,3’,4’-тетраметилбензофенона. Идентифицированы побочные продукты. Состав продуктов определен с использованием метода газовой хроматографии. Структура целевого соединения подтверждена методами ЯМР-спектроскопии 1H и 13С. Приведены схемы реакций и принципиальная схема лабораторной установки получения

3,4,3’,4’-тетраметилбензофенона.
	The technological parameters of process preparation 3,4,3’,4’-tetramethyl benzophenone are determined. Reaction by-products are identified. The composition of resulting products was identified using the gas chromatography method. The compound obtained was characterized by the gas chromatography

and NMR1H1313С methods. The reaction equations and principal laboratory scheme for process organization are shown.
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	Аннотация
	Abstract

	Разработан новый перспективный для реализации в условиях малотоннажного производства способ получения 4,4’-бис(малеинимидодифенил)мета-на – мономера для создания высокоэффективных композиционных материалов, клеев, смол и покрытий, обладающих высокими прочностными показателями. Способ основан на циклодегидра​тации бисмалеамовой кислоты, образовавшейся при взаимодействии 4,4’-диаминодифенилметана и малеинового ангидрида, без ее выделения. Процесс проводится в среде о-ксилол/ диметилформамид в присутствии катали​тических количеств п-толуолсульфокислоты.

Для выделения конечного продукта реакционную массу обрабатывали изопропанолом. Выход 
4,4’-бис(малеинимидодифенил)метана составляет 
~ 90 %. Определены технологические параметры процесса. Состав реакционных масс и получае​мых продуктов охарактеризован методом газовой хроматографии с масс-селективным детектором. Структуры целевого и побочного продуктов идентифицированы с использованием метода ЯМР 1Н-спектроскопии. Определены физико-химические характеристики 4,4’-бис(малеинимидодифенил)метана: температура плавления, содержание основного вещества, содержание двойных связей.

Приведены уравнения реакций.

	A new promising method for the production of 
4,4’-bismaleinimidodiphenylmethane, a monomer for producing of composite materials, adhesives, resins and coatings with high strength properties has been developed for production in a low-tonnage plant . The method is based on the cyclodehydration of the bismalamic acid formed 4,4’-diaminodiphenyl​methane and the maleic anhydride without isolation of the latter. The process is carried out in an o-xylene / dimethylformamide medium in the presence of catalytic amounts of p-toluenesulfonic acid. The reaction mass was treated with isopropanol to isolate the final product. The yield of 4,4’-bismaleinimido​diphenylmeth ane is ~ 90 %. The technological parameters of the process are determined.

The composition of reaction masses and products was characterized by gas chromatography with a mass-selective detector. The structures of target and by-products were identi​fied using 1H NMR spectroscopy. Physicochemical parameters of 4,4’-bismaleinimidiphenylmethane are determined: melting point, content of the basic substance, content of double bonds. The reaction equations are shown.
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	Аннотация
	Abstract

	Предложена методика количественной оценки новых технологий производства органических веществ в соответствии с принципами наилучших доступных технологий. Данная методика, помимо традиционных технологических показателей, таких как количество выбросов и сбросов, включает дополнительные экологические показатели, отражающие степень использования сырья и отходов, а также эффективность мероприятий по очистке газовых выбросов и сбросов в водоемы.

Предложенные показатели позволяют провести сравнение различных технологий, а также определить направления модернизации действующих производств.
	A methodology for assessment of new technologies for organic substances production in according with the Best Available Technologies principles is proposed. This methodology, in addition to traditional technological indicators, such as the amount of emissions and discharges, includes environmental indicators that reflect the level of raw materials and waste use, as well as the effectiveness of measures for cleaning of gas emissions and purification of discharges into water. The proposed indicators allow to compare different technologies as well as to determine the directions of modernization of existing production facilities.
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	Аннотация
	Abstract

	В процессе получения материалов полупроводниковой техники на основе соединений AIIIBV значительное количество сырья (до 97 %) переходит в отходы. Организация технологического процесса комплексной переработки отходов с получением высокочистых соединений галлия, германия и мышьяка, пригодных для последующего использования при изготовлении современных материалов и изделий электронной техники,

снижает экологическую нагрузку на биосферу и одновременно является наиболее перспективным путем решения сырьевой проблемы полупроводниковой промышленности на современном этапе.
	In the production of AIIIBV-type semiconductor materials considerable amounts (up to 97%) of starting materials are converted into waste. Organization of complex processing of the waste with the formation of high-purity gallium,

germanium and arsenic compounds recyclable to the production of modern materials for electronic engineering reduces the environmental load and

is simultaneously the most promising way of solving the problem of the semiconductor industry raw materials source.
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	Аннотация
	Abstract

	Выполнены исследования по определению содержания этилмеркурхлорида в устаревших пестицидах. Показано, что органические соединения ртути в таких пробах обнаруживаются в следовых количествах, а общее содержание остаточной ртути в препарате «Гранозан» после 25–30 лет хранения на три порядка ниже исходного. Предложены схемы превращений этилмеркурхлорида, приводящие к удалению его из пестицида.
	Studies to determine of ethyl mercuric chloride content in pesticides after their long-term storage were carried out. It has been shown that organic

compounds of mercury in such samples are found in trace amounts, and the total residual mercury content in the Granozan after 25–30 years of storage

is three orders of magnitude lower than the initial one. Schemes of ethyl mercuric chloride transformation leading to its removal from the pesticide are proposed.
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	Аннотация
	Abstract

	Разработана методика определения продуктов гидролиза сернистых ипритов в воде. Водные образцы концентрировали до сухого остатка на ротационном испарителе. Остаток силилировали

трет-бутилдиметилсилил-N-метил-трифторацетамидом. Пределы обнаружения составили от 0,005 до 0,05 мкг/мл. Предложенная методика может быть использована для количественного определения продуктов гидролиза сернистых ипритов в воде методом газовой хроматографии с масс-спектрометрическим детектированием.
	A method for determination of sulfur mustards hydrolysis products in water was developed. Water samples were concentrated by a rotary evaporator

to dryness. The residue was silylated by tert-butyldimethylsilyl-Ntrifluoroacetamide.

The detection limits ranged from 0,005 to 0,05 mkg/mL.

The method can be used for quantitative analysis sulfur mustards hydrolysis products in water by gas chromatography/mass–spectrometry.
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	Determination of the nitrogen mustards hydrolysis products in soil was developed. Aminoalchohols were recovered using water extraction followed by sorption on the cation exchange sorbent. Derivatization was carried out by N,O-bis-(trimethylsilyl)trifluoroacetamide. The linear range established was between 0,5 and 10 mkg/mL. The detection limits ranged from 0,02 to 0,05 mkg/mL. The method can be used for quantitative analysis of

nitrogen mustards hydrolysis products in soil by gas chromatography/mass–spectrometry.
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